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V posledních několika desetiletích, vyjma roku 1989 
se vlastně nikdy nic zvláštního nedělo. Život běžel ve 
svých zaběhnutých kolejích, jako ty naše místní lokálky 
po kolejích ocelových. Občas přišla nějaká ta zatáčka, 
stoupání nebo klesání, ale vždy jsme s určitostí věděli, že 
právě ten náš vláček nás stejně doveze na konečnou 
v malebném městečku mezi hřebeny Jeseníků 
a Rychlebských hor a my se posléze vydáme směrem 
k prvnímu vodoléčebnému ústavu na světě, abychom si  
zde  léčili své neduhy tělesné i psychické a mohli se opět 
vracet plní sil mezi své blízké. A tak to šlo rok za rokem 
až do jara roku 2020. 
  A od jara toho roku nám osud, vyšší moc, nebo něco 
dalšího nedefinovatelného připravil velkou zkoušku 
ohněm. Poprvé se o nové závažné nemoci Covid-19 
začalo psát a hovořit na počátku února 2020. To jsme si 
ještě všichni naivně mysleli, že to bude opět nějaká 
chřipka jiného typu, ale běžně zvládnutelná jako 
všechny novodobé chřipkové epidemie. 
A důsledky virové nákazy Covid-19 dopadly i na 
Priessnitzovy léčebné lázně Jeseník. Vláda na jaře roku 
2020 opravdu zabránila velmi restriktivními opatřeními, 
aby se tento virus rozšířil do populace v ČR. Došlo 
dokonce k tomu, že i naše lázně byly více než měsíc 
mimo provoz. Všichni jsme se museli naučit zodpověd-
nému chování, abychom neohrožovali sami sebe, ale  
ani svoje okolí, jak v práci, tak i mezi blízkými. Naučili 
jsme se používat roušky, dezinfikovat si  ruce po každém 
rizikovém dotyku.  Museli jsem uzpůsobit provoz lázní 
tak, abychom minimalizovali rozšíření nákazy Covid-19 
v lázních jak mezi zaměstnanci, tak mezi klienty. 
Některá opatření se nelíbila a dosud nelíbí některým 
našim klientům, ale zavedli jsme je proto, abychom vás 
i nás všechny chránili. V době, kdy přestala platit 
nařízení vlády ohledně povinnosti nošení roušek, jsem 
jako vedoucí lékař trval na tom, že v našich lázních tuto 
ochrannou pomůcku budeme používat trvale. Byl jsem 
opakovaně a neurvale ze strany některých klientů 
napadán, že se jedná o šikanu, když to nenařídila vláda, 
ale čas mi dal za pravdu. V našich lázních jako v jednom 
z mála lázeňských zařízení v ČR nedošlo k rozšíření 
nákazy Covid-19. Za celý rok 2020 se jednalo pouze 
o jednotky případů, které byly velmi rychle podchyceny 
a řešeny. 
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PRAMENY A PRAMENÍKY STUDNIČNÍHO VRCHU
POLSKÝ PRAMEN
Rok vzniku: 1869
Nadmořská výška: 712 m
Vzdálenost od lázní:  1,1 km/ 1,3 km 
(vzdušnou čarou/pěšky)

Polští pacienti pana Priessnitze nechali tento pramen 
postavit v roce 1869, již o devět let později se dočkal první 
rekonstrukce, oba tyto letopočty jsou zde vepsány do 
kamene. Mramorový pomník byl ozdoben oválným 
obrazem polské národní patronky – čenstochovské 
madony, autor obrazu zůstal neznámý. V těsném soused-
ství se nacházel Ferdinandův pramen. Po válce stavby 
zpustly a místo coby cíl procházek zaniklo, pomník byl 
v roce 1961 přesunut na kraj lesa, kde stál celých 44 let. 
V roce 2005 došlo ke kompletní obnově. Dobrovolníci 
Hnutí Brontosaurus Jeseníky pod vedením Ondřeje 
Trunečka zde pracovali několik měsíců. Při zemních 
pracích nalezli plechovou krabičku s dokumenty z 19. stol.  
Pramen z důvodů nedostatku srážek v posledních pěti 
letech teče jen příležitostně, v deštivém roce 2020 se jeho 
vydatnost zlepšila. Naleznete jej nedaleko červeně 
značené cyklotrasy mezi rozcestím U Mnicha a chatou 
Seneboj, na začátku Nassauské stezky.

RIPPERŮV PRAMEN
Rok vzniku: 1871
Nadmořská výška: 794 m
Vzdálenost od lázní:  1,6 km/ 3 km 
(vzdušnou čarou/pěšky)

Pramen pojmenovaný po Priessnitzově zeti Janu Rippero-
vi vznikl současně s Nassauskou stezkou v roce 1871. Byl 
poděkováním Janu Ripperovi za jeho organizační práci při 
vzniku této stezky, donátorem byl stejně jako v případě 
vzniku stezky velkovévoda Adolf von Nassau. Stavba je 
tvořena suchou zídkou a ozdobena mramorovou deskou 
s názvem a dvěma letopočty, jedná se tedy o nejčastější 
„sloh“ velké částí místních pramenů.
Po druhé světové válce bylo místo přejmenováno na 
Reinholdův pramen, podle šéflékaře Priessnitzových lázní. 
V polovině osmdesátých let 20. století už z prameníku 
zůstaly pouze ruiny. K jeho rekonstruování došlo při 
obnově Nasauské stezky v roce 2013 zásluhou Lesů ČR, 
nyní se pramen nachází již na pozemcích Arcibiskupských 
lesů a statků. 
Pramen se nachází na Nassauské stezce, ve smrkovém 
porostu nad Adéliny skalami. Má nevelký, nicméně 
stabilní průtok a velmi chutnou vodu, typickou pro vyšší 
partie Studničního vrchu.
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PÁR SLOV 
S JIŘÍM PAVLICOU
„I PŘES ROUŠKY 

BYLI LIDI 
NA KONCERTĚ 

SKVĚLÍ”
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MIMOŘÁDNÝ 

ROK 2020

Labyrint v Háji vílky Ozdravy z ptačí perspektivy. Autor fotografie: Tomáš Neuwirth

MUDr. Jaroslav Novotný
vedoucí lékař 

Zářijový koncert skupiny 
Hradišťan v Kongresovém sále 

probíhal jen pár dní před 
zavedením podzimních vládních 
opatření, která opět znamenala 
konec velkých kulturních akcí. 
Publikum v Kongresovém sále 

sedělo v rouškách a všichni 
tušili, že se jedná zřejmě 

nadlouho o poslední podobnou 
kulturní akci. Zpěvák, 

hudebník a skladatel Jiří 
Pavlica se s námi v rozhovoru 

podělil o dojmy z této akce 
a položili jsme mu i několik 

dalších otázek. 

Pane Pavlico, jak na toto vystoupení v Jeseníku 
vzpomínáte? Jak jste vnímal publikum s rou-
škami a náladu v sále? 

Koncert v Jeseníku byl pro nás v mnoha ohledech 
nezapomenutelný. Hrát pro plný sál lidí, kteří mají 
tváře zahaleny rouškami je velmi zvláštní pocit. 
Vždycky jsem si myslel, že nejdůležitější je 
domluva očí, ale teď jsem pochopil, že to nestačí, že 
ke komplexní a plnohodnotné komunikaci mezi 
lidmi patří mimika obličeje a celková řeč těla. Ale 
i přes omezení rouškami byli posluchači skvělí, 

pozorní a vnímaví, jen mi jich bylo líto, protože 
v těch rouškách se hůř dýchá a všechno je nějak 
složitější. A dalším výjimečným okamžikem bylo 
setkání s několika přáteli, se kterými jsem se 
dlouho neviděl a jedním z nich byl pan František 
Surmík, rodák z našeho kraje, který zakotvil na 
severu a dlouhá léta působil v lázních Jeseník 
a který si s námi v rámci koncertu jako bývalý člen 
Hradišťanu také zazpíval. A byl skvělý! Bylo to 
naprosto spontánní a pro mě nezapomenutelné 
setkání. Má můj obdiv.

Jak hodnotíte a vnímáte „zákaz zpěvu“, který se 
také objevil mezi vládními opatřeními?

Musím začít tím, že celé počínání této vlády 
vnímám kriticky a nejde jen o zákaz zpěvu, ten mi 
přijde v jistých situacích ještě pochopitelný. Vadí 
mi celkový chaos a nekoncepčnost, za kterými 
vidím buď neschopnost řídících vládních úředníků 
a nebo spíš to, že za každým rozhodnutím se skrývá 
jejich osobní ekonomický nebo politický zájem. 
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